
entre analistes de les universitats de Barcelo-
na i altres professors de Madison (Alex Nagel,
Patrick Ahern...) o bé exalumnes seus (Edgar
Stout, Kenneth Stephenson...). La relació entre
els dos grups encara és viva i ha tingut resultats
positius en diversos temes de recerca.

Podem concloure, per tant, que una part de
la matemàtica que es fa avui aqúı té a veure
amb problemes que Walter Rudin va tractar i
que es deu, d’una manera directa o bé per mitjà
dels seus llibres i articles, al seu estil i al seu
mestratge.

Julià Cuf́ı
UAB

Obituari de Jordi Blasco

Jordi Blasco Lorente, matemàtic, professor de la
Universitat Politècnica de Catalunya, va morir
el proppassat 10 de març. El 15 de maig hauria
estat el seu quaranta-cinquè aniversari.

Suposo que el que s’espera d’un col.labora-
dor seu que escriu una nota com aquesta és que
faci un breu resum del seu perfil com a matemà-
tic. Tanmateix, no puc estar-me de fer també
algunes referències personals.

Vaig conèixer en Jordi a final del 1993, quan
n’Antonio Huerta, professor del Departament
de Matemàtica Aplicada III de la UPC, on ales-
hores treballava en Jordi, em va demanar que
col.laborés en la direcció de la seva tesi doctoral.
En Jordi i n’Antonio havien començat a estudiar
un dels anomenats mètodes de pas fraccionat
per a la integració temporal de les equacions
de Navier-Stokes. Jo aleshores estava treballant
en un mètode dit d’estabilització per a aproxi-
mar numèricament aquestes mateixes equacions.
Aquests dos temes, mètodes de pas fraccionat i
d’estabilització, van ser els de la tesi d’en Jordi,
defensada el 7 de març del 1997. És la primera
tesi doctoral que vaig (co)dirigir.

En Jordi i jo vam continuar col.laborant més
enllà de la seva tesi. En total, tenim junts vuit
articles en revistes cient́ıfiques i tinc comptabilit-
zades (potser me’n deixo alguna) onze contribu-
cions a congressos entre els anys 1994 i 2004. Els
nostres treballs giren tots al voltant de l’apro-
ximació amb el mètode dels elements finits de
problemes que apareixen en mecànica de fluids.
En aquests més de deu anys de treball conjunt
no només vaig tenir l’oportunitat de col.laborar

amb una persona meticulosa i pulcra en la seva
feina, amb un particular i escrupolós sentit de
la just́ıcia, sinó també de conèixer la trajectòria
personal de l’home, els seus moments vitalment
claus, les seves bones èpoques i les seves tempo-
rades fosques. En tot moment, però, va mantenir
el seu interès i compromı́s per continuar fent
recerca.

En els darrers anys en Jordi va maldar per
construir el seu propi camı́ dins l’anàlisi numè-
rica d’equacions en derivades parcials. Entre
les col.laboracions que conec, va treballar amb
un grup del Laboratori d’Enginyeria Maŕıtima
de la UPC en el desenvolupament de models
numèrics en enginyeria oceanogràfica, amb un
grup d’anàlisi numèrica de la Universitat de Sevi-
lla seguint l’anàlisi de mètodes de pas fraccionat
iniciat a la seva tesi, amb un altre de la Univer-
sitat de Còrdova mirant de dissenyar esquemes
numèrics aptes per a la supercomputació, o amb
persones de la Universitat de Concepción, de
Xile, fent l’anàlisi de mètodes d’estabilització.
També va trobar un tema per treballar ell sol,
continuant l’anàlisi d’aquestes formulacions es-
tabilitzades quan s’apliquen a les anomenades
malles anisòtropes. Les nostres darreres xerra-
des cient́ıfiques van girar justament al voltant
d’aquest tema.

En Jordi havia trobat diversos camins per
continuar la seva recerca com a analista numèric.
La nostra comunitat està de dol perquè no podrà
seguir-ne cap, i les persones que l’hem cone-
gut i l’hem apreciat estem commogudes pel seu
traspàs prematur.

Ramon Codina Rovira
UPC
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